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J E G Y Z İ K Ö N Y V 
 
 
 

Készül: Mórahalom város Képviselı-testületének 2014. június l9-én  megtartott  
ülésén és közmeghallgatáson  az Aranyszöm Rendezvényházban 

 
 
 
Jelen vannak:          Nógrádi Zoltán polgármester,  
                                   Csányi László alpolgármester, képviselı  
                                    
                                   Mucsi György alpolgármester 
 

Csiszár István, Balogh Miklós, Tanács József, Vass Antal,   
Volford Imre Katona János  László,  képviselı képviselık     

       
       Babarczi János, Varga Ferenc  tanácsosok 

Masa Róbert,  Heller Sz. Tibor tanácsosok           
 
 

Dr.  Varga- Nagy Szilvia jegyzı  
 
 
Igazoltan van távol: Szőcsné Dr. Fehér Éva alpolgármester,  
                                   Oltványi Gyula képviselı,  
 
 
Tanácskozási joggal jelen vannak: 

• Kosztyu Gyuláné óvodavezetı 
• Berta Gyuláné  könyvtárvezetı 
• Pintérné Farkas Ágnes  Gond. Közp. tagintézményvezetı 
• Vastag István Alapfokú Mővészeti Iskola Igazgatója 
• Csıke Melinda Móra-Partner Kft. ügyvezetı igazgatója 
• Bobár Gabriella Móra-Vitál kft. ügyvezetıje 
• Baloghné Baranyás Ágnes Huncutka Bölcsıde és Családi Napközi  
• Pásztor József Móra-Solar Kft. ügyvezetıje 
• Balog László kabinetvezetı 
• Árva Béláné osztályvezetı  

 
Megjelent  167 fı mórahalmi lakos.  
 
 
Nógrádi Zoltán polgármester úr: 
Köszönti a képviselı-testületi ülés résztvevıit.  
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Megállapítja a határozatképességet, a 8 tagú települési képviselı-testület tagjai közül 
jelen 7 fı és a polgármester, 1 fı képviselı igazoltan van távol.  
 
 
 
Javaslatot tesz – meghivó szerint -  a napirendi pontokra:   
 

                    l./ Közérdekő javaslatok, bejelentések /közmeghallgatási napirend/ 

Elıadó:   Nógrádi Zoltán polgármester 
 
 

                    2./ Aktuális kérdések 

                    Elıadó:   témakörök szerint 

 
 

Kérdés: nincs 
Hozzászólás: nincs 
 
 

   - A Képviselı-testület egyhangúlag elfogadja a napirendi pontokra tett javaslatot. 
 
 
192/2014.  /VI.  19./ Képviselı-testületi határozat:   
 
Tárgy: Napirend elfogadása 
 
             H a t á r o z a t  

 

Mórahalom Város Képviselıtestülete 2014.  június l9-ei  ülése napirendjét az 
alábbiak szerint állapítja meg: 

 
                    l./ Közérdekő javaslatok, bejelentések /közmeghallgatási napirend/ 

Elıadó:   Nógrádi Zoltán polgármester 
 

                    2./ Aktuális kérdések 

                    Elıadó:   témakörök szerint 

 
Errıl értesitést kap: 
l./ Nógrádi Zoltán polgármester 
2./ Dr. Varga-Nagy Szilvia jegyzı  
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I. napirend: 

 
Közérdekő javaslatok, bejelentések /közmeghallgatási napirend/ 

 
Elıadó:   Nógrádi Zoltán polgármester 

 
 
 
 
Nógrádi Zoltán  polgármester elıadásának anyaga jelen jegyzıkönyv l. sz. 
mellékletét képezi.  
 
 
 
Kérdések, hozzászólások:  
 
Elızetesen beérkezett – dián szereplı - kérdésekre adott válaszok:  
 
Nógrádi Zoltán polgármester: 
 

- Elmondja, hogy a bérlıkijelölések vonatkozásában  valóban a képviselı-
testület arra törekszik, hogy elsısorban a mórahalmi lakcimmel rendelkezı,  
gyermeket nevelı családok lakásigényét  teljesitse.  Amennyiben adott 
pillanatban ilyen igény nincs, akkor a házas, de gyermektelen jelentkezık 
kapnak esélyt a lakásbérletre. Amennyiben ilyen jelentkezı sincs, akkor azok a 
fiatalok, akik el kivánnak költözni  szüleiktıl és kedvesükkel együtt akarják 
megpróbálni a közös életet. Az elmúlt idıszakban 6-8 ilyen lakást   adtak ki. A 
próbaidı ezen esetekben  2 év. 

 
- Jogszabályi elıírások szerint történik a kóbor ebek befogása. A gyepmesteri 

telep a hulladékudvarban mőködik, melynek befogadó képessége korlátozott. 
A befogott ebeknek elsı körben a tulajdonosát próbálják felkutatni, illetve 
megkisérelnek az ebnek gazdát keresni. Ezek sikertelensége esetén lehetıséget 
ad a jogszabály az állat életének megengedett módon történı kioltására. A 
tapasztalat azt mutatja,  hogy a befogott ebekért gazdáik általában nem 
jelentkeznek,  hiszen a tulajdonosnak  az állat elszállításkor  az ebtartás 
költségét – szintén jogszabályi elıírás alapján -  ki kellene fizetnie.  

 
 
 
Az adás alatt, telefonon érkezett kérdések:  
 
 
70-312-1652 telefonszámról: 
 A régi vásártér melletti  játszótér felujitásra kerül-e? 
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Nógrádi Zoltán polgármester: 
Igen, terveik szerint felújitásra kerül. Jelenleg konkrét idıpontot a kérdezınek nem 
tud mondani.    
 
 
70/3818-953  telefonszámról: 
Savanya László mórahalmi lakos: 
Hol van Mórahalom vész viztározója belviz esetén? 
 
 
Nógrádi Zoltán polgármester: 
Mórahalom viztározója a nagy Széksóstó, ahová minden csatorna vezet. A tisztitott 
szennyvizet is ide  vezetik, amely már  ivóviz minıségő az új szennyviztisztitó telep 
müködésének köszönhetıen.  
 
 
Szőcs József mórahalmi lakos /Kinizsi Pál utca/ 

- Az ivóviz minıségében mikorra várható javulás? A végvizellátás miatt 
vasas a víz, hetente kellene tisztitani. 

- Miért kell ilyen sokat várni idıpontra  az orvosi ellátáskor pl: 
bırgyógyászat? 

 
 
Nógrádi Zoltán polgármester: 
- Az  ivóvizminıség-javitó program végrehajtásának  eredményeképpen javul 
az ivóviz minısége. Európai Uniós kötelezettségnek tesznek eleget a program 
végrehajtásával, de meggyızıdése szerint ezzel nem válik jobb minıségüvé a víz, 
hiszen az ásványi anyagokat különbözı szerekkel kivonják belıle.    
A  víz teljes vasmentesitését egyetlen egy technológia sem tudja megoldani.  
 

- E probléma szakszavai: kapacitás, volumen. 
Jogszabályi elıirás határozza meg,  hogy szakrendelésenként naponta, hetente, 
havonta milyen létszámú beteget láthatnak el. Az ellátatlanul maradt betegek   
várólistára kerülnek. Természetesen azon dolgoznak, hogy ezt a létszámot 
csökkentsék,  mihamarabb „ledogozzák.”   
A bırgyógyászaton a leghosszabb a várólista,  emellett itt a  legszükebb is a 
kapacitás.  

 
 
H o z z á s z ó l á s o k: 
 
 
Farkas Mihályné mórahalmi lakos: 
- Érdeklıdik, hogy a város déli részén mikor oldódik meg  a csapadékviz 
elvezetés, pl: Szövetkezeti utca,  Széchenyi utca, Kodály Z. utca, stb környéke. 
Kifogásolja, hogy az emeletes házaktól, a garázsoktól hozzájuk folyik le a víz.   
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- Van –e lehetıség a tavalyi évhez hasonlóan  az idén is tanyafejlesztésre? 
Tudomása szerint több olyan  család él külterületen – közülük kiemel egyet -, 
akiknek az ingatlana épp az összedılés elıtt áll.  A ház teteje nejlonnal van befedve, 
napok kérdése, hogy rájuk dıl. Hogyan lehetne megoldani, hogy ezen család 
segitséget kapjon, legalább  épitıanyag vonatkozásában?  Ez a ház a VI. kerületben 
található. Tulajdonosa soha nem kért még eddig segélyt és egyéb segitséget sem. 
  
- Elmondja, hogy a Kossuth park nyárfái még mindig nem kerültek kivágásra, 
annak ellenére, hogy már 3 éve igéretet tettek a kitermelésükre.  A fák most 
pelyhedznek, ágaik akadályozzák a közlekedést, a lehullott levelek  pedig majdnem 
a kerités magasságáig érnek.  Hogyan lehetne azt elintézni, hogy azokat elszállitsák? 
 
- Érdeklıdik arról is, hogy hogyan lehetne elszállíttatni a vetemények 
zöldszárait, a gallyakat, hiszen azok nem helyezhetıek  zsákba? 

 
- Az emeletes házakban lakók házi kedvenceiket /eb/  a Szövetkezeti út 
környékén sétáltatják. Ez azért okoz gondot az arra lakóknak, mert a kutyák 
rendszerint ott végzik el biológiai szükségleteiket is. A közterületek gondozásakor 
/pl.: fővágás/ ez kellemetlenséget okoz az ingatlantulajdonosnak. 
- A városi piacon miért nem lehet élıállatot árusitani pl: galamb, csirke, kacsa, 
stb? 
 
- Kifogásolja, hogy a külföldi vendégek miatt nem lehet sem a piac, sem a 
városháza, sem a városközpontban parkolni.  

 
- Úgy itéli meg, hogy a külföldi vendégek az  Erzsébet Mórahalmi 
Gyógyfürdıbe különbözı betegségeket, fertızéseket hoznak. Unokája a fürdızés 
után kiütéses lett. Orvosai személy szerint ıt is eltiltották a strandolástól.   
 

 
Nógrádi Zoltán polgármester: 
A felvetésekkel kapcsolatban az alábbiak szerint válaszol: 
- A bejelentı által emlitett utca szakaszok a város legmélyebb pontján 
találhatóak. Úgy véli át kell gondolni a csapadékviz elvezetı rendszer ottani 
müködését és felujitását. Utcagyőlések keretében  kell egyeztetni a lakossági 
igényeket a lehetıségekkel. Fontosnak tartja megemliteni azt is, hogy a terület 
elhelyezkedésébıl adódóan a város különbözı pontjairól érkezı vizet is ez a terület 
vezeti le. A nagy mennyiségő, hirtelen lehullt csapadék elvezetése  pedig még a jól 
kiépitett hálózatot is próbára teszi.  
  
- A tanyafejlesztési programot minden évben a Kormány hirdeti meg. Erre 
tekintettel figyelni kell a minisztérium honlapját. Ezek a pályázatok hazai forrásból 
táplálkoznak. A Gondozási Központ, a tanyagondnoki szolgálat munkatársai 
folyamatosan figyelemmel kisérik a segitségre szoruló, hátrányos helyzetü családok 
sorsát. Az önkormányzat egyetlen egy esetben sem „várta meg”, hogy a tulajdonosra 
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rádıljön a háza, jelzések alapján azonnali intézkedések történtek. Jelenleg az 
önkormányzatnak nincs törvényi felhatalmazás alapján jogalapja a magáningatlanok 
felujitására, csupán  csak a kis értékő karbantartási munkák elvégzését tudják 
támogatni.  
 
- A pelyhedzı nyárfákkal kapcsolatban elmondja, hogy a város közterületeirıl 
folyamatosan  termelik ki ezen fafajtákat, tekinettel arra, hogy nem esztétikusak és 
allergizálnak.   A magántulajdonú területeken lévı fák további sorsát illetıen még 
egyeztetések folynak.  
 
- A zöldhulladék otthoni kezelésének legegyszerőbb módja a komposztálás, 
úgy ahogyan azt  szüleink tették.  Azon családoknál,  ahol nincs a kertben erre 
alkalmas terület ajánlja az Önkormányzattól igényelhetı  komposzt ládákat.  
Emellett megoldásként kinálkozik még a zöldhulladék hulladékudvarba történı 
kiszállitása is. 
 
- Úgy véli a kutyatartás problémája a városiasodás jele.  
 
- A város különbözı pontjain lévı hirdetıtáblák lehetıséget adnak arra, hogy a 
mórahalmi polgárok  piacot keressenek az otthon megtermelt, de a család 
szükségletén felül jelentkezı terményeiknek. A piacon élıállat árusítása a vonatkozó, 
- az árusítani kívánóra is irányadó -  jogszabályok betartása mellett történhet 
 
- A városközpont fejlesztése a parkolófejlesztést is magában foglalja. Cáfolja, 
hogy a városháza parkolójában nem lehet szabad helyet találni. Nap, mint nap 
rálátása van a parkolási lehetıségekre.  
 
- A fürdı fertızöttségével kapcsolatos állásfoglalástól  óva inti a felszólalót.  
Úgy véli  általánosságban nem lehet véleményt alkotni, hiszen az egyéni adottságok, 
érzékenységek /pl: a viztisztitás miatti klór terhelés / nagymértékben hozzájárulnak 
egy-egy a  fürdızınél jelentkezı tünethez. Tájékoztatásként elmondja azt is, hogy a 
szakhatóságok,  az ÁNTSZ folyamatosan végez ellenırzéseket. A víz minıségével  
kapcsolatban negativ jelzést  még nem kaptak.  Megitélése szerint tudomásul kell 
venni, hogy a közfürdızés mindig hordoz magában kockázatot, igy mindenkinek 
személyes felelıssége a fürdıhasználat.    

 
 
Pekker János nyugdijas: 
A  „Miért újitották fel a tanyai iskolákat?  kérdést megforditaná: Ha felujitották, 
akkor miért nem gondozzák? 
İ a feleségével együtt kapott  lehetıséget arra, hogy  a Kerek Iskola felujitását 
követıen a  gondnoki feladatokat  elláthassa. Az ingatlan használatára vonatkozó 
bérleti szerzıdés megkötésekor  igéretet kaptak arra, hogy az épület és a környéke  
karbantartásához   szükséges eszközöket /pl. hólapát/ az önkormányzat biztositani 
fogja számukra. Sajnos az igéretek nem váltak valóra, sıt a beruházás során használt 
villamos áram  fogyasztást sem téritette meg számukra az Önkormányzat,  igy a 
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szerzıdést felmondták. Azóta munkájából adódóan gyakran  jár az emlitett iskola 
elıtt. Annak környezete megállapitása szerint kifogásolható.  
 
 
Nógrádi Zoltán polgármester: 
 A felvetéssel kapcsolatban elmondja, hogy megitélése szerint az Önkormányzat  
tartozásait minden esetben kiegyenlitette. A bérlemény visszaadásakor az  
elszámolások elkészültek, tartozás nem maradt fent. Úgy véli a bérleti szerzıdés 
felmondásához nem csupán a hólapát hiánya vezetett, hanem az, hogy  a tanyai lét 
kihivásaira nem voltak felkészülve a bérlık.  
Megitélése szerint a tanyai iskolák jelenlegi bérlıi megfelelıen látják el feladataikat. 
Egyedül a Királyhalmi Iskolának nincs állandó bérlıje.  Az Önkormányzat az iskolák 
karbantartásával, lakhatóságával elégedett.  

 
 

Szabó István mórahalmi lakos: 
Elmondja, hogy az Erzsébet Mórahalmi Gyógyfürdıben 19.00 óráig lehet a 
kezeléseket felvenni.  Több izben beszélgetett már zsombói, illetve forráskúti 
betegekkel, akik megkérték, hogy jelezze az Önkormányzat felé azon kérésüket, 
igényüket,  mely szerint l9.00 óra után is inditsanak buszjáratot lakóhelyükre.  

 
 

Nógrádi Zoltán polgármester: 
Elmondja, hogy több éve dolgoznak már a keresztirányú buszforgalom 
megszervezésén.   
Sajnos a forgalomszámlálási adatok szerint csekély az emlitett vonalakon a járatok  
igénybevétele. Igy a Tisza Volán Zrt. illetékeseivel évrıl-évre egyeztetnek a meglévı 
buszjáratok fenntartása érdekében is.  
Az emlitett szakaszokon jelenleg két buszpár közlekedik délelıtt és délután. Zsombó 
helyzetét speciálisnak itéli meg, hiszen a zsombói képviselı-testületnek döntést 
kellene hoznia arról, hogy az egészségügyi szakellátások, a reumathológia és a 
fürdıgyógyászat területén is a mórahalmi szolgáltatásokat kivánják igénybe venni. 
Döntés nélkül, hiába lenne  gyakoribb  a buszjárat, a társadalombiztositás  továbbra 
sem finanszirozná a kezeléseket.  
A forráskúti lakosok vonatkozásában  elmondja, hogy a recepción történı idıpont 
egyeztetés során külön figyelmet forditanak a buszjáratok indulásának és 
érkezésének idejére.  
 
 
Szolomajer Jánosné  Május 1 u. 16. szám alatti lakos: 
Elmondja, hogy két éve költöztek Mórahalomra. Az ingatlanuk elıtti közterületet 
beültették, parkositották.  A házuk elıtt lévı buszmegálló környékét azóta 
folyamatosan takaritják: győjtik a cigeretta csikkeket és az egyéb hulladékokat. Úgy 
érzi,  hogy a buszmegálló és az árok tisztántartása nem az ı feladatuk  lenne. 
Problémájával megkereste a Móraép Kft. illetékeseit is, akik érdemi intézkedést nem 
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helyeztek kilátásba, tekintettel arra, hogy a kihelyezett hulladékgyőjtık mindig 
megtelnek egyéb kommunális hulladékkal.  
 
 
Nógrádi Zoltán polgármester: 
Köszöni a felvetést és a  hozzászóló munkáját.  
Elmondja, hogy a buszmegállók rendben tartása a Móraép Kft. feladata. Sajnos a 
közterületen elhelyezett hulladékgyőjtıkkel a kommunális hulladékok megjelenése 
is „együtt jár„. Éppen ezért még döntés tárgyát képezi,  hogy a buszmegállókban 
kerüljenek-e  kihelyezésre hulladékgyőjtık. Igéretet tesz a nagyobb odafigyelésre 
 
 
A közmeghallgatási napirendek végére érve nyilt ülésként folytatódik a képviselı-
testületi ülés.  
 

II. napirend 
 

- Aktuális kérdések 
 
 
- Önkormányzati rendelet megalkotása Mórahalom várossá nyilvánításának 25 

éves évfordulója alkalmából emlékplakett adományozásáról 
 

Elıadó: Nógrádi Zoltán polgármester  
 
 
 
Katona János László Ügyrendi Bizottság elnöke: 
Elmondja, hogy a bizottság törvényességi szempontból elfogadásra javasolja a 
rendelet-tervezetet.  
 
Vass Antal Pénzügyi és Városfejlesztési Bizottság elnöke:   
Ismerteti a bizottság állásfoglalását, mely szerint elfogadásra javasolják a rendelet-
tervezetet.  
 
Tanács József Szociális Bizottság elnöke:  
Tájékoztatja a testületet, hogy a bizottság a rendeletalkotással egyetért.  

 
 

Kérdés: nincs 
Hozzászólás: nincs  
 
 
Nógrádi Zoltán  polgármester:  
Szavazásra bocsátja Mórahalom várossá nyilvánításának 25 éves évfordulója 
alkalmából emlékplakett adományozására vonatkozó rendelet-tervezetet: 
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A Képviselı-testület – egyhangú szavazattal – az elfogadás megfelel a minısített 
szótöbbségnek - megalkotja Mórahalom város Képviselı-testületének   18/2014. (VI. 
19.) önkormányzati rendeletét Mórahalom várossá nyilvánításának 25 éves 
évfordulója alkalmából emlékplakett adományozásáról 
 
 

A rendelet hiteles szövegét a jegyzıkönyv ….. sz. melléklete tartalmazza. 
 

 
Nógrádi Zoltán polgármester: 
Egyéb közérdekő bejelentés nem lévén javaslatot tesz a zárt ülés napirendjére: 
 

- Aktuális kérdések 
 

Az „Aktuális kérdések” napirend alatt szereplı elıterjesztések zárt ülésen történı 
megvitatását az önkormányzat gazdasági érdekeinek védelme érdekében és az 
érintettek kérelmére figyelemmel  látja indokoltnak.  
 
 
Kérdés: nincs 
Hozzászólás: nincs 
 

 
- A Képviselı-testület egyhangúlag elfogadja  a zárt ülés  napirendjére  tett 

javaslatot 
 
 
193/2014. /VI.  19./ Képviselı-testületi határozat:   
 
Tárgy:  Zárt ülés napirendjének  elfogadása  

  
  
    H a t á r o z a t  

 
Mórahalom Város Képviselıtestülete 2014.  június l9-ei  ülésének zárt ülése 
napirendjét az alábbiak szerint állapítja meg: 

  
 I./ Aktuális kérdések 
 
Elıadó: Nógrádi Zoltán polgármester 

 
 

Errıl értesitést kap: 
l./ Nógrádi Zoltán polgármester 
2./ Dr.  Varga-Nagy Szilvia jegyzı  
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Nógrádi   Zoltán polgármester: 
Megköszöni a lakossági részvételt, a hozzászólásokat, véleményeket és zárt ülést 
rendel el.  

 
 
 
 

K.m.f. 
 
 
 
 
 

Nógrádi Zoltán                            Dr. Varga-Nagy Szilvia 
                              polgármester                                        jegyzı  
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